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- Czujemy si? spadkobiercami tej historii i podejmujemy dzia?ania, aby pami?? o niej nie zgin??a
– mówi o bitwie obronnej pod M?aw? Nadle?niczy Nadle?nictwa Dwuko?y Jaromir Skrzypecki. W
80 lat po tamtych wydarzeniach zaprasza m?awian do akcji sadzenia 80 rocznicowych d?bów. W
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ten sposób nadle?nictwo i mieszka?cy upami?tni? bohaterów wrze?nia ’39. Inicjatyw?
zaplanowano na 26 kwietnia br.

 
KRZYSZTOF NAPIERSKI: Wyszed? Pan z inicjatyw? posadzenia 80 d?bów na 80. rocznic? bitwy
pod M?aw?. Sk?d pomys? takiej akcji?

JAROMIR SKRZYPECKI: My jako le?nicy zarz?dzamy znacznym obszarem kraju – dzi? jest to ju?
prawie 30 procent jego obszaru. Lasy w Nadle?nictwie Dwuko?y zajmuj? ponad 33 tysi?ce hektarów
powierzchni. Te lasy kryj? równie? histori?. Wiele wydarze?, które mia?y miejsce w przesz?o?ci, jest dzi?
skrywanych przez lasy. My równie? czujemy si? spadkobiercami tej historii i podejmujemy dzia?ania, aby
pami?? o niej nie zgin??a. Takim miejscem szczególnym na terenie Nadle?nictwa Dwuko?y jest linia
umocnie? zwi?zana z pozycj? m?awsk?. Historia bitwy pod M?aw? jest szczególnie nam bliska,
poniewa? dzi? wiele z tych bunkrów jest skrywanych przez lasy, ju? ich w zasadzie nie wida? i cz?sto jest
tak, ?e tylko my – le?nicy – wiemy, gdzie one si? znajduj?. Maj?c do czynienia z nimi na co dzie?,
czujemy si? za t? histori? odpowiedzialni i chcemy da? temu wyraz w?a?nie poprzez zorganizowanie
akcji upami?tniaj?cej rocznic? bitwy, poleg?ych w niej ?o?nierzy i weteranów, którzy prze?yli wrzesie?
’39 roku.

Gdzie konkretnie zostan? posadzone drzewa?

Drzewa zostan? posadzone w lesie m?awskim, który by? w czasie bitwy wrze?niowej teatrem dzia?a?
militarnych. Dzi? wci?? odnajdujemy ich ?lady – niewybuchy i miejsca po wybuchach, ?wiadcz?ce o tym,
?e tam te dzia?ania si? toczy?y.

Czyli b?d? to tereny przy ulicach Krajewo i Piekie?ko?

Tak. To jest powierzchnia, któr? w tym roku odnawiamy. Ka?dy b?dzie móg? swobodnie tam trafi?. D?by
b?d? ros?y na pewno przez kilka pokole?. B?dzie to wiecznie ?ywy pomnik upami?tniaj?cy histori? bitwy.

Kto b?dzie sadzi? d?by? Planuj? Pa?stwo zaanga?owa? mieszka?ców M?awy?

Tak. Informacja o akcji b?dzie na naszej stronie i mam nadziej?, ?e znajdzie si? równie? w mediach.
Oczywi?cie wszyscy ch?tni maj? mo?liwo?? przybycia na t? akcj? i sadzenia d?bów razem z nami.

Burmistrz M?awy S?awomir Kowalewski proponuje, aby trzy z tych d?bów po?wi?ci? dowódcom
?o?nierzy walcz?cych pod M?aw?. Co Pan o tym s?dzi?

My?l?, ?e ka?dy sposób przekazywania historii jest dobry. Je?eli b?dziemy mogli przeczyta? w czasie
spaceru szlakami w lesie m?awskim informacje dotycz?ce tej bitwy i równie? w pami?ci pozostan? nam
nazwiska dowódców, którzy kierowali prowadzonymi wówczas dzia?aniami obronnymi, to jest to dobra
idea. Na pewno takie przekazywanie historii bezpo?rednio w miejscu, w którym ona si? dzia?a, jest
szczególnie celne i trafia do odbiorcy.

Nie jest to pierwsza inicjatywa Pana oraz nadle?nictwa, dzi?ki której piel?gnowane i
popularyzowane s? walory historyczne m?awskiego lasu. Ma Pan ju? plany na kolejne dzia?ania
w przysz?o?ci?

Plany rodz? si? cz?sto z dnia na dzie?. Nasza dzia?alno?? w lasach ju? od lat jest skupiona tak?e na
realizowaniu celów spo?ecznych i edukacyjnych. Wyrazem tego jest mi?dzy innymi akcja, o której
rozmawiamy, ale te? inne, prowadzone przez nas wcze?niej – chocia?by te zwi?zane z zachowaniem
czysto?ci w lasach i ochron? naszej przyrody. Chcemy w ten sposób anga?owa? spo?ecze?stwo, aby ta
wspó?praca by?a z obopóln? korzy?ci? – zarówno dla ludzi wypoczywaj?cych w lasach, jak i samych



tych lasów.

À propos troski o miejsca pami?ci i zachowanie czysto?ci – od lat obserwuj?, jak bunkry, o
których rozmawiamy, staj? si? miejscami schadzek, m.in. osób spo?ywaj?cych alkohol i
za?miecaj?cych je butelkami i puszkami. Jest jaki? sposób, ?eby ten proceder skutecznie
wyeliminowa??

Jest nim w?a?nie przypominanie o historii. Te schrony oraz ca?a linia umocnie? na wzgórzach
m?awskich by?y teatrem bohaterskich czynów. Tutaj, w imi? obrony ojczyzny, ?o?nierze walczyli i
oddawali ?ycie. Je?li przyjrzymy si? tym schronom, zauwa?ymy na nich ?lady walki, ?wiadcz?ce o
dramaturgii tamtych wydarze?. My?l?, ?e je?li b?dziemy o tym przypomina?, powstrzymamy ludzi od
czynów, które raczej ha?bi? te miejsca ni? oddaj? ho?d bohaterom. To jest te? pomys?, by przy okazji
rocznicy osiemdziesi?ciolecia bitwy pod M?aw? zadba? o czysto?? tych miejsc. Mo?na by tak? akcj?
równie? zorganizowa?.

Miejmy nadziej?, ?e przyniesie to pozytywny skutek. Dzi?kuj? bardzo za rozmow?.

Dzi?kuj?.

 
Wywiad ukaza? si? na ?amach kwietniowego numeru bezp?atnego kwartalnika „M?awa Life”.
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